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BRIEF VAN DE STAATSSECRETARIS VAN ECONOMISCHE ZAKEN 

Aan de Voorzitter van de Tweede Kamer der Staten-Generaal 

's-Gravenhage, 21 juni 1984 

Bij de mondelinge behandeling in de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
van het ontwerp tot wijziging van de Handelsregisterwet (Stb. 1976, 398), 
wetsontwerp 16143, heb ik naar aanleiding van de indiening van het 
amendement van de leden de heren Schartman en Van Erp (16143, nr. 14) 
de toezegging gedaan een onderzoek in te stellen naar de voor- en nadelen 
van de huidige heffingsgrondslag en de voor- en nadelen van de redelijker-
wijs in aanmerking komende alternatieven. 

In dit verband heb ik de Vereniging van Kamers van Koophandel en 
Fabrieken in Nederland, hierna te noemen de WK, uitgenodigd een en 
ander nader te bestuderen. 

Thans ben ik in de gelegenheid u ter zake te informeren door middel van 
bijgaande door de WK opgestelde notitie.1 In de notitie wordt geconcludeerd 
dat de huidige grondslag voor de heffing van de handelsregisterbijdragen 
gehandhaafd zou moeten blijven. Uitzonderingen op dit beginsel zullen 
moeten worden gemaakt indien de economische betekenis van de onder-
neming daartoe aanleiding geeft. Naar de mening van de WK zal nader 
onderzocht moeten worden of in laatstbedoelde gevallen, dus bij de 
toepassing van de heffing naareconomische betekenis van de onderneming, 
het stelsel gebaseerd op de toegevoegde waarde, dan wel een combinatie 
van het huidige systeem en een grondslag op basis van de loonsom 
gehanteerd zal kunnen worden. 

De notitie geeft mij aanleiding het volgende op te merken. De in de 
notitie omschreven aan het heffingensysteem te stellen eisen kan ik geheel 
onderschrijven. In het bijzonder dient naar mijn opvatting aandacht te 
worden besteed aan de afweging van de kosten en baten van de wettelijke 
voorschriften. Die afweging zal ertoe moeten leiden dat tegen zo gering 
mogelijke kosten een juiste heffing kan worden bereikt. Ten aanzien van de 
heffingenproblematiek in het kader van de Handelsregisterwet betekent dit, 
dat de heffingsgrondslag zo eenvoudig en uniform mogelijk moet kunnen 
worden toegepast. 

Met het oog hierop ben ik - mede op grond van het door de WK uitge-
voorde onderzoek - van mening, dat het gerechtvaardigd is de kapitaal-
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grondslag als uitgangspunt voor de heffing van de handelsregisterbijdrage 
te handhaven. Hierbij onderken ik dat zich situaties zullen (blijven) voordoen 
waarin de toepassing van deze grondslag zou leiden tot onbillijke resultaten. 
Voor een aantal van dergelijke situaties kent de huidige wet enkele correo 
tiemogelijkheden: de rangschikking naar «economische betekenis» en de 
bijzondere rangschikking voor ondernemingen, genoemd in het Besluit van 
5 december 1968, houdende toepassing van de artikelen 1, zesde lid, 22, 
tweede en derde lid, en 23, tweede lid, van de Handelsregisterwet (Stb. 
649). Voor wat betreft de rangschikking naar economische betekenis kan 
worden opgemerkt dat een aantal Kamers het in de notitie omschreven 
zogenaamde Utrechtse Systeem hanteren. Andere Kamers hanteren een 
afwijkende grondslag. Dit betekent dat er bij de rangschikking naar econo-
mische betekenis geen uniformiteit bestaat ter zake van de gehanteerde 
grondslagen. 

In het licht van het bovenstaande wil ik gaarne bevorderen dat door de 
Kamers van Koophandel en Fabrieken een uniform stelsel wordt ontwikkeld 
waarin de aanbevelingen van deze notitie nader worden uitgewerkt. Hierbij 
verdient het naar mijn mening aanbeveling een al te ver gaande verfijning 
en detaillering van het systeem ten behoeve van een billijke verdeling van 
de lasten te vermijden. 

Ten slotte spreek ik mijn waardering uit voor de werkzaamheden van de 
WK ten behoeve van de notitie. Deze waardering geldt zeker ook de 
medewerkers van de Kamers van Koophandel, die de in het onderzoek 
betrokken alternatieven op hun praktische hanteerbaarheid hebben 
getoetst aan de hand van concrete voorbeelden. 

Een zelfde schrijven heb ik gericht aan de Voorzitter van de Eerste Kamer 
der Staten-Generaal. 

De staatssecretaris van Economische Zaken, 
P. H. van Zeil 
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